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Zusammenfassung 

Gesellschaften erwarten von ihren Regierungen, dass sie die negativen Effekte eines 

Pandemieschocks minimieren. Dieser ist zugleich ein extremer Gesundheits-, aber auch 

ökonomischer und Gesellschaftsschock. Zudem beschuldigen Kritiker die Politik, individuelle 

Freiheit zu sehr zu beschränken, um Menschen vor Covid-19 zu schützen. Eine Pandemie wird 

idealtypisch in Phasen mit unterschiedlicher staatlicher Politik zur Kontrolle und Bekämpfung 

der Krise eingeteilt. Pandemien verursachen Kollektivgutprobleme, da temporäre 

Beschränkungen zur Krisenüberwindung nötig sind. Individuelle Eigenverantwortung reicht 

während einer Pandemie nicht aus. Ergänzend ist kollektive Selbstbegrenzung erforderlich, um 

Trittbrettfahrerprobleme zu überwinden. 

 

Abstract: Public crisis policy during a pandemic: selected lessons of economics 

Societies expect their governments to minimize the negative impact of the pandemic shock 

which represents both an extreme health as well as economic and societal challenge. At the 

same time, critics blame incumbent leaders often for hurting individual freedom and livelihood 

unpardonable in order to save lives from the covid-19 disease. The article considers ideal typical 

phases of a pandemic with differing public policies to control and fight the crisis. During a 

pandemic, space becomes a ‘collective good’ where some kind of rationing is needed if other 

protective measures work only insufficiently. Personal responsibility only is insufficient during 

a pandemic. Shared responsibility is needed also in order to avoid free riding problems. 
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